



Strasbourg, 4 June 2019

CDCJ-GT-APA(2019)2 (bil)

**EUROPEAN COMMITTEE ON LEGAL CO-OPERATION  
COMITÉ EUROPÉEN DE COOPÉRATION JURIDIQUE  
(CDCJ)**

**AD-HOC MEETING ON STATELESSNESS / REUNION AD HOC SUR L'APATRIDIE**

**11-12 June 2019 / 11-12 juin 2019**

Strasbourg, Council of Europe / *Conseil de l'Europe*

Agora, Room G06 / *Agora, Salle G06*

Opening at 9.30 a.m. / *Ouverture à 09h30*

**BACKGROUND DOCUMENT / DOCUMENTS CONNEXES**

Document prepared by the Secretariat  
Directorate General Human Rights and Rule of Law – DGI  
*Document établi par le Secrétariat*  
*Direction générale des droits de l'homme et de l'Etat de droit – DG1*

## **COUNCIL OF EUROPE**

### **COMMITTEE OF MINISTERS / COMITÉ DES MINISTRES**

#### **CONVENTIONS**

- European Convention on Nationality - ETS No.166 (see Art. 1-13), Explanatory report (see para. 16-93)
- Convention européenne sur la nationalité - STE N° 166 (voir Art. 1-13,) Rapport explicatif (voir para. 16-93)
- Council of Europe Convention on the avoidance of statelessness in relation to State succession - STE No 200
- Convention du Conseil de l'Europe sur la prévention des cas d'apatridie en relation avec la succession d'Etats - STCE N° 200

#### **RECOMMENDATIONS**

- Recommendation No R(84)21 on the acquisition of nationality of the host country
- Recommandation N° R (84)21 relative à l'acquisition par les réfugiés de la nationalité du pays d'accueil
- Recommendation No R(99)18 on the avoidance and the reduction of statelessness
- Recommandation No R(99)18 sur la prévention et la réduction des cas d'apatridie
- Recommendation CM/Rec(2009)13 and explanatory memorandum on the nationality of children (Recommendation: see para 1-9 and 23, Explanatory memorandum: see para 1-25 and 57)
- Recommandation CM/Rec(2009)13 et exposé des motifs sur la nationalité des enfants (Recommandation : voir paras 1-9 et 23, exposé des motifs : voir para 1-25 et 57)

#### **PARLIAMENTARY ASSEMBLY / ASSEMBLÉE PARLEMENTAIRE**

- Resolution 1989 (2014) / Recommendation 2042 (2014) on access to nationality and the effective implementation of the European Convention on Nationality
- Résolution 1989(2014) / Recommandation 2042 (2014) L'accès à la nationalité et la mise en œuvre effective de la Convention européenne sur la nationalité
- Resolution 2099 (2016) 'the need to eradicate statelessness of children'
- Résolution 2099(2016) 'Mettre fin à l'apatridie des enfants – une nécessité'

## **UNITED NATIONS / NATIONS UNIES**

### **CONVENTIONS**

- UN General Assembly, Convention Relating to the Status of Stateless Persons, 28 September 1954, United Nations, Treaty Series, vol. 360, p. 117 (See Art. 32)
- *Assemblée générale des NU, Convention relative au statut des apatrides, le 28 septembre 1954, Recueil des traités, vol. 360, p. 117 (voir Art. 32)*
- UN General Assembly, Convention on the Reduction of Statelessness, 30 August 1961, Treaty Series, vol. 989, p. 175 (see Art. 1-4)
- *Assemblée générale des NU, Convention sur la réduction des cas d'apatridie, le 30 août 1961, Recueil des Traités, vol. 989, p. 175 (voir Art. 1-4)*
- UN General Assembly, Convention on the Rights of the Child, adopted and opened for signature, ratification and accession by General Assembly resolution 44/25 of 20 November 1989 - entry into force 2 September 1990 (see Article 7)
- *Assemblée générale des NU, Convention relative aux droits de l'enfant, adoptée et ouverte à la signature, ratification et adhésion par l'Assemblée générale dans sa résolution 44/25 du 20 novembre 1989 - Entrée en vigueur le 2 septembre 1990 (voir Article 7)*

### **GUIDANCE**

- UNHCR, Handbook on stateless persons (2014 - under the 1954 Convention relating to the status of stateless persons) (see para 1-168)
- UNCHR, Manuel sur la protection des apatrides (2014 – d'après la convention de 1954 relative au statut des apatrides) (voir para 1-168)
- UNCHR, Guidelines on statelessness No. 4, Ensuring every child's right to acquire a nationality through Articles 1-4 of the 1961 Convention on the reduction of statelessness
- UNCHR, Principes directeurs sur l'apatridie No 4, garantir le droit de tout enfant d'acquérir une nationalité en vertu des Articles 1 à 4 de la Convention de 1961 sur la réduction des cas d'apatridie
- Expert Meeting convened by UNHCR - Interpreting the 1961 Statelessness Convention and Avoiding statelessness resulting from Loss and Deprivation of Nationality ("Tunis Conclusions"), March 2014 (*pas disponible en français*)
- UNHCR, Good Practices Paper - Action 2 : Ensuring that no child is born stateless, 20 March 2017 (*pas disponible en français*)
- UNHCR, Good Practices Paper – Action 6: Establishing Statelessness Determination Procedures to Protect Stateless Persons, 11 July 2016
- UNHCR, Document de bonnes pratiques - Action 6 : Instaurer une procédure de détermination de l'apatridie pour protéger les apatrides, 11 juillet 2016
- UNHCR, Good Practices Paper - Action 7: Ensuring birth registration for the prevention of statelessness, November 2017 (*disponible en français*)
- UNHCR, Good Practices Paper – Action 9 : Acceding to the UN Statelessness Conventions, 28 April 2015 (*pas disponible en français*)
- UNHCR, Global Action Plan to End Statelessness (2014-2019), 4 November 2014
- UNHCR, Plan d'action global visant à mettre fin à l'apatridie (2014-2019), 4 novembre 2014